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به دنبال انتشــار خبرهایی مبنی بر 
آسیب دیدن کشتی ایرانی «ساویز» 
بر اثــر انفجــار مین های چســبان 
در بدنه کشــتی، روزنامه آمریکایی 
«نیویورک تایمــز» نوشــت: «رژیم 
صهیونیستی مسئول این حمله آشکار 
به کشتی ایران در دریای سرخ است.» 
به گزارش این روزنامه، حمله روز سه شنبه به 
کشتی ایرانی درحالی رخ داده است که اولین 
گفت وگوها در وین برای احیای مشــارکت 
آمریکا در توافق هسته ای ۲۰۱۵، موسوم به 
برجام، بین ایران و قدرت های بزرگ جهانی 
موفقیت آمیز بوده است. رژیم صهیونیستی 
با بازگشت آمریکا به این توافق، که سه سال 
پیش دونالد ترامپ بی محابا از آن خارج شده 

بود، مخالف است.
«نیویورک تایمز» می نویســد که کشــتی 
ســاویز اگرچه از نظــر فنی، یک کشــتی 
باری محســوب می شــود، اولین کشــتی 
نظامی اســت کــه در درگیری  بیــن رژیم 
صهیونیســتی و ایران، هدف قرار می گیرد. 
مقامــات رژیــم صهیونیســتی دراین باره 
اظهار نظــری نکرده انــد؛ آن ها بــه ندرت 
مســئولیت اقدامات انجام شده علیه ایران را 

تأیید یا انکار می کنند.
دراین باره صبح چهارشــنبه، جسیکا ال. 
مک نالتی، سخنگوی وزارت دفاع آمریکا، 
در بیانیه ای، ضمن تأکیــد بر این موضوع 
که «هیچ نیــروی آمریکایی در این حادثه 
دست نداشته اســت»، ادعا کرد که دولت 
آمریکا اطلاعات بیشتری برای ارائه در این 
زمینه ندارد. بااین حال، «نیویورک تایمز» 
به نقل از یک مقام آمریکایی نوشــته است 

که مقامات صهیونیســت به ایالات متحده 
اطــلاع داده اند کــه نیروهایشــان حدود 
ســاعت ۷:۳۰صبح به وقت محلی، به این 
کشتی ایرانی حمله کرده اند. این مقام که 
خواست نامش فاش نشــود، می گوید که 
رژیم صهیونیســتی این حمله را به تلافی 

آنچه حملات قبلی ایران به کشــتی های 
اسرائیلی می خواند، صورت داده  است. این 
مقام آمریکایی همچنیــن اذعان می کند 
که ممکن اســت حمله به کشتی ساویز با 
تأخیر صورت گرفته باشــد تا به «دوایت 
آیزنهاور»، نــاو هواپیمابر آمریکایی، اجازه 

دهد از منطقه دور شود. این مقام بیان کرد 
که هنگام حادثه، آیزنهاور حدود ۲۰۰مایل 

با کشتی ساویز فاصله داشته است.
دیــروز  گزارش هــا  یــن  ا درپــی 
ســعید خطیــب زاده، ســخنگوی وزارت 
خارجه کشورمان، با اشاره به اینکه حمله 
به کشتی ساویز هیچ خسارت جانی در پی 
نداشته است، تأکید کرد: «بررسی های فنی 
درباره چگونگی وقوع این حادثه و منشأ آن 
درحال انجام اســت و ایران همه اقدامات 
لازم را ازطریق مراجــع بین المللی در این 
خصوص انجــام خواهد داد.» ســخنگوی 
وزارت خارجــه همچنین تأکیــد کرد که 
کشــتی غیرنظامی ســاویز برای برقراری 
امنیــت دریانــوردی در مســیر خطوط 
کشــتی رانی و مقابله با دزدان دریایی در 
منطقه دریای ســرخ و خلیج عدن مستقر 

شده بود.

حادثه ضدایرانی در دریای سرخ؛ انگشت اتهام به سوی صهیونیست ها

۱۹فروردیــن ۱۴۰۰
۲۵ شــعبان ۱۴۴۲ 
شـــــماره ۳۳۵۵
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انرژی اتمی: 
 با برجام 

نه صنعت 
هسته ای 

متوقف 
می شود و نه 
کند می شود. 

متوسط تولید 
کیک زرد قبل 
از برجام ۴ یا 
۵ تن بود اما 

الان به ۳۵تن 
رسیده است.
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کمیسیون مشــترک برجام با 
حضور هیئت هایــی از گروه 
۱ و همچنین  کشــورهای ۴+
ایران در وین، پایتخت اتریش، 
برگزار شد. اگرچه هیچ مذاکره 
مستقیم و غیرمستقیمی میان 
ایران و آمریکا در جریان این نشست 
انجام نشــده، گزارش ها حاکی از آن 
اســت که میانجیگری و گفت وگوی 
روسیه، چین و کشــورهای اروپایی 
عضو برجام با این دو کشور به صورت 
مجزا و مستقل، نوری کم سو به اتاق 

تاریک برجام تابانده است.

 تفسیر ایران از نشست وین
سیدعباس عراقچی، معاون وزارت خارجه 
و نماینده ایران در کمیســیون مشــترک 
برجــام، دربــاره نتایج نشســت اخیر این 
کمیسیون، با بیان اینکه تحولی که صورت 
گرفت، یک پیشــرفت رو به جلــو بود و دو 
کارگروه تحریم و هســته ای تشکیل شده 
است، گفت: «کارگروه تحریم ها قرار است 
مجموعه اقداماتی را که آمریکا در مســئله 
رفع تحریم ها باید انجام دهد، مشخص کنند. 
کارگروه هسته ای هم مجموعه اقداماتی را 
که باید ایران انجام دهــد تا به اجرای کامل 
برجام برگــردد، تنظیم می کنــد. مجددا 
در کمیســیون مشــترک بحث می کنیم، 
ترتیب و تقــدم آن را مشــخص می کنیم، 
نحوه راستی آزمایی را مشخص می کنیم و 
درباره همه این ها ۴+۱بــا آمریکا گفت وگو 
خواهد کرد و اگر به تفاهم برســیم، از این 
مســیر عبور خواهیم کرد.» وی افزود: «در 
اجرای تعهدات، روش گام به گام اصلا وجود 
ندارد. مجموعــه اقداماتی کــه باید انجام 
شود، در یک گام که اســم آن را «وضعیت 
نهایی» گذاشته ایم، انجام می شود. نه اجرای 
گام به گام صــورت می گیرد و نــه مذاکره 
مستقیم انجام می شود و نه مذاکراتی فراتر 
از برجام.» علی ربیعی، سخنگوی دولت، نیز 
در واکنش به نشســت اخیر وین در توئیتی 
نوشت: «در حال حاضر به نتایج نشست وین 
خوش بین یا بدبین نیســتیم اما اطمینان 
داریم که در مسیر درستی قدم گذاشته ایم و 
درصورتی که اراده، جدیت و صداقت آمریکا 
به اثبات برسد، می تواند نشانه خوبی برای 
آینده ای بهتر برای ایــن توافق و درنهایت 

اجرای کامــل آن در هفته هــای پیش رو 
باشد.»
 قدرت های متحد ایران چه می گویند؟

ژائو لیجیان، سخنگوی وزارت خارجه چین، 
در کنفرانس خبری هفتگی خود با اشــاره 
به نشست کمیسیون مشــترک برجام در 
وین، گفت: «چین از نشســت کمیســیون 
مشــترک که در آن مســئله رفع تحریم ها 
ازسوی طرف آمریکایی و پایبندی ازسوی 
طرف ایرانــی مطرح خواهد شــد، حمایت 
می کند. ما امیدواریم کــه طرفین بتوانند 
درست را از غلط تشخیص دهند و از آمریکا 
بخواهند اقداماتی ملموس برای برداشــتن 
تحریم ها اتخاذ کنــد و هرچه زودتر اجرای 
کامل توافق هســته ای را از ســر بگیرد.» 
همچنین ســرگئی ریابکوف، معاون وزیر 
خارجه روســیه و نماینده این کشــور در 
مذاکرات کمیسیون مشترک برجام، درباره 
چشــم انداز آینده این کمیســیون پس از 
نشست وین گفت: «ارزیابی وزارت خارجه 
آمریکا درباره روند احیــای برجام که آن را 
دشــوار توصیف کرده بود، پذیرفتنی است. 
اولا به این دلیل که هیچ گونه اعتمادی بین 
تهران و واشینگتن وجود ندارد و بدیهی است 
که چنین اعتمادی نمی تواند وجود داشته 
باشد و در این شــرایط دستیابی به هرگونه 
توافق بسیار دشوار است. ثانیا اقدامات نیاز 
به راستی آزمایی دارند که مسئله ای بسیار 

حساس و پیچیده اســت، حتی فارغ از این 
دو مورد هم روند بسیار دشوار است؛ زیرا در 
شــاخص های اولیه برجام به قدری انحراف 
صورت گرفته اســت که بازگشت به حالت 
اولیه نیاز به اراده سیاسی بزرگ دارد. ایران 
اعلام کرده است که بازگشت به برجام باید 
در یک مرحله صورت گیرد، به این صورت 
که تدابیری برای بازگشــت اتخاذ و درباره 
آن توافق شود و آمریکا و ایران آن را به کار 
گیرند. پس از دســتیابی به توافق، مرحله 

اجرای تدابیر فرامی رسد.»
 ابراز امیدواری طرف اروپایی

نبیلا مسرالی، سخنگوی سیاست خارجی 
اتحادیــه اروپا، در یک نشســت خبری در 
بروکســل دربــاره برگزاری نشســت روز 
سه شــنبه کمیسیون مشــترک برجام در 
پایتخــت اتریش گفــت: «مــا در ابتدای 
یک رونــد پیچیده قــرار داریــم و اکنون 
زود اســت که بخواهیم دربــاره نتیجه این 
مسیر ارزیابی کنیم. آنچه را که لازم است، 
انجام می دهیم و مســئولیت اتحادیه اروپا 
بازگرداندن برجام به مسیر اصلی اش است. 
برای رســیدن به نتیجه و اینکه ببینیم چه 
تحریم هایی می تواند برداشته شود و چگونه 
می تــوان موضوع هســته ای را حل وفصل 
کرد، به تلاش های مشــترک نیــاز داریم. 
ما خواســتار برداشــتن گام های جسورانه 
ازسوی هر دو طرف هســتیم تا آنچه روند 

مذاکرات بدان احتیــاج دارد، به آن تزریق 
شود.» همچنین انریکه مورا، رئیس نشست 
کمیسیون مشترک برجام و معاون مسئول 
سیاســت خارجی اروپا، در توئیتی نوشت: 
«نشست کمیســیون مشــترک، سازنده 
بود. برای رســیدن به یک روند دیپلماتیک 
مشــترک با دو گــروه تخصصــی درباره 
اجرای برجــام و برداشته شــدن تحریم ها 
همت و همبســتگی وجــود دارد. به عنوان 
هماهنگ کننده در وین تماس های جداگانه 
با طرفین مربوطه ازجمله آمریکا را افزایش 

خواهم داد.»
 اذعان آمریکا به اشتباهات گذشته

رابرت مالی، نماینده ویژه آمریکا در امور 
ایران و رئیــس هیئت اعزامــی آمریکا به 
ویــن، در گفت وگویی بــا «ان پی آر» در 
نقد سیاســت ترامپ درقبال ایران گفت: 
«در سه سال گذشــته دولت ترامپ ایران 
را تحت فشار حداکثری گذاشت و به این 
کشــور گفت که یا باید توافق هســته ای 
موجود را فراموش کند و توافق سخت تری 
را بپذیرد یا فشار ادامه می یابد. دیدیم که 
چه اتفاقــی افتاد. ایران برنامه هســته ای 
خود را گســترش داد و اکنون به سطوح 
دردسرســاز اورانیوم غنی سازی شــده و 
سانتریفیوژهای پیشــرفته رسیده است و 
محدودیت های دردسرســازی بر نظارت 
و راســتی آزمایی کــه توافق هســته ای 

فراهم کرده بــود، اعمــال می کند. پس 
ما نتیجه فشــار حداکثــری را دید ه ایم. 
فشار حداکثری شکســت خورده است.» 
همچنین نــد پرایس، ســخنگوی وزارت 
امــور خارجــه آمریــکا، در کنفرانــس 
مطبوعاتی اش در باره نتایج مذاکرات وین 
گفت: «این مذاکرات غیرپیچیده نخواهند 
بود؛ با وجوداین ما از این موضوع که دارد 
اتفاق می افتد خوشــحالیم، چون گام اول 
ضروری به ســمت هدف مطلوب اســت. 
چیزی که ما می دانیم این اســت که باید 
لغو تحریم ها را برای تحریم های ناسازگار 
با برجــام انجام دهیــم. کارگروه هایی به 

همین منظور داریم.» 
  لس آنجلس تایمز: بایــدن خطای ترامپ

را جبران کند
نشــریه آمریکایــی «لس آنجلس تایمز» 
نیز در گزارشــی درباره نشست کمیسیون 
مشترک برجام در وین نوشت: «جو بایدن 
باید خطای دونالد ترامــپ درباره خروج از 
توافق هسته ای ایران را جبران کند. چنانچه 
ایران موافق اســت تا به تعهدات خود بنابر 
توافق هسته ای ۲۰۱۵ بازگردد، بایدن باید 
روشن سازد که دولت وی خواهان اقداماتی 
ســریع به منظور برداشــتن تحریم هایی 
است که پیش تر از سوی ترامپ علیه ایران 
اعمال شده است. رئیس جمهوری آمریکا و 
نمایندگان دیپلمات وی باید برای راه های 
خلاقانه ای که ایــران و آمریــکا را به طور 
هم زمان به این توافــق باز می گرداند راغب 
باشــند و ممانعتی دراین زمینــه به وجود

 نیاورنــد.» همچنین نیویــورک تایمز در  
مطلبی نوشــت: ایران و آمریکا در مســیر 

بازگشت به برجام، به توافق رسیدند. 
 چشم انداز نشست وین و راه دشوار پیش رو

دیاکو حسینی، مدیر برنامه مطالعات جهانی 
مرکز بررســی های اســتراتژیک ریاســت 
جمهوری، در گفت وگو با «ایسنا» در ارزیابی 
خود از نشست کمیسیون ویژه برجام گفت: 
«نشســتی که برگزار شــد، فقط گام اول 
بعد از یک دوره طولانــی رکود در پیگیری 
دیپلماســی قلمداد می شــود و نه بیشتر. 
این نشســت آغاز روندی پیچیده و طولانی 
اســت که جنبه فنی زیــادی دارد. فقدان 
ارتباط آمریکا و ایران، خروج آمریکا از برجام، 
تحریم های اعمال شــده و گام ایران برای 
کاهش تعهدات باعث شده است فاصله نیات 

سیاسی دو کشور افزایش پیدا کند. 
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نتخابات ریاست گ و اثرگذار در ا
۱۴۰۰، نحوه بررسی  جمهوری 
نتخابات  ا نامزدهای  صلاحیت 
ازسوی شورای نگهبان است. در 
این شرایط اصولگرایان بر رعایت

مر قانون توسط شورای نگهبان  
تأکید دارند، حتی به قیمت تأیید نشدن 
نامزدهای  از  کثیری  جمع  صلاحیت 
انتخابات و درمقابل اصلاح طلبان خواستار 
نگهبان  نظارت بسیط و سهل شورای 
هستند برای کمک به مشارکت حداکثری. 
در ادامه نگاهی خواهیم انداخت به آخرین 
سیاسی  چهره های  دیدگاه های 

دراین زمینه.
 شورای نگهبان عرصه را باز بگذارد

محمدعلــی نمــازی، عضــو شــورای 

مرکزی حــزب کارگزاران ســازندگی، 
در گفت وگو با «ایلنــا» درباره انتخابات 
ریاســت جمهوری پیش رو و با تأکید بر 
اینکه عملکرد شورای نگهبان در بررسی 
صلاحیت هــا خیلی ها را نگــران کرده 
اســت، گفت: «افراد توانا بــا نگرانی رد 
صلاحیت حاضر به حضــور در انتخابات 
نیســتند. هیچ کس تصــور نمی کرد که 
در نظام جمهوری اســلامی ایران، روزی 
آیــت ا... هاشمی رفســنجانی با آن همه 
زحمتی که برای پیروزی انقلاب کشــید 
و تمام توانش را به کار بست تا این نظام 
دوام بیاورد و پیشرفت کند، به راحتی رد 
صلاحیت شود. شــورای محترم نگهبان 
باید عرصه را باز بگــذارد؛ زیرا انتخابات 
ریاســت جمهوری بایــد انتخاباتی آزاد، 
رقابتــی و منصفانه باشــد و چهره های 

توانا در آن حضور داشــته باشند تا مردم 
انتخاب اصلح را انجــام دهند. برگزاری 
یک انتخابات آزاد باید برای مردم کاملا 
محســوس باشــد و این حس را داشته 
باشــند که انتخابات هدایت نمی شود و 
هنگامی که به فهرســت خروجی شورای 
نگهبان نــگاه می کنند، متوجه شــوند 
در لیســت نامزد دارند. زمانی که مردم 
می خواهند در انتخابات شرکت و انتخاب 
کنند باید گزینه ای برایشان وجود داشته 
باشد تا گزینش صورت بگیرد؛ لذا بهترین 
و بالاترین خدمت به کشور، مردم و نظام، 
این اســت که اجازه دهیــم نامزدهای 
مختلفی که توانایــی کار دارند در عرصه 

حضور داشته باشند.»
 دفاع اصولگرایان

همچنین اســدا... بادامچیــان، دبیرکل 

حزب مؤتلفــه اســلامی، در گفت و گو با 
«خبرآنلاین» تمام قد از عملکرد شــورای 
نگهبان دفاع کرد و خطاب به اصلاح طلبان 
گفــت: «باید قــدردان شــورای نگهبان 

باشید.»
او در ادامه گفت: «یکــی از دلایل اصلی 
ایجاد شــورای نگهبــان، پاســداری از 
حقوق ها و آزادی ها بوده است؛ به همین 
علت اســت که شــورای نگهبان در همه 
ادوار انتخابات همه تیــپ نامزد را تأیید 
می کند. شــورای نگهبان یک مجموعه 
حزبی سیاسی نیســت که دلش بخواهد 
فلان گروه به کنار برود و آن گروه بیاید. 
درســت اســت که ذوق و ســلیقه های 
افرادی که در آنجا هستند، از حقوق دانان 
منتخب مجلس تا دیگران، متفاوت است 
ولی مبنای کارشــان، مبنای کار شورای 

نگهبان اســت، نه مبنای سلیقه شخصی 
یا اینکه شورای نگهبان یک حزب باشد. 
شورای نگهبان در دور گذشته انتخابات ، 
تعداد زیادی از گروه مشــهور به اصولگرا 

را رد کرده است.»
فعال  سلیمی نمین،  عباس  همچنین 
سیاسی اصولگرا و مدیر دفتر مطالعات 
و تدوین تاریخ ایران، در گفت وگو با 
«اعتمادآنلاین» در پاسخ به پرسشی مبنی 
بر اینکه «آیا لازم است شورای نگهبان 
به دلیل دشواری های فعلی کشور در تعیین 
صلاحیت ها به روش دیگری عمل کند؟» 
باید در قبال  گفت: «طبیعی است که 
آن هایی که سابقه قانون شکنی و تعرض 
به قانون را دارند، ریسک نکنیم تا دوباره 
فرصت ساختارشکنی و خراب کردن فضا را 
به دست نیاورند؛ پس نباید مجوز حضور در 
انتخابات را دریافت کنند. البته هر کدام از 
عوامل شورای نگهبان اگر کاری غیرقانونی 
انجام دهند یا تصمیمی اشتباه بگیرند، باید 
به صورت قانونی با آن ها برخورد شود تا 
انتخابات از هر لحاظ در صحت و سلامت 

برگزار شود.»

بازخوانی آرای چهره های سیاسی درباره بررسی صلاحیت نامزدها ازسوی شورای نگهبان

مسئله نظارت استصوابی در انتخابات ۱۴۰۰

واکنش رئیس جمهور به « گاندو» سازی علیه دولت
رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت گفت: کسانی که با پول مردم فیلم 
درست می کنند، چرا برای شکســت آمریکا و پیروزی ملت ایران فیلم 
نمی سازند؟ حجت الاسلام حسن روحانی در ادامه با اشاره به فرارسیدن 
ایام ماه مبارک رمضان گفت: به ســازمان برنامه و بودجه دستور داده ام 
که برای ماه مبارک رمضان یک نوبت اضافه کمک معیشتی به جمعیت 
زیر پوشش تخصیص داده شود. همچنین در روزهای آینده یک کارت 
اعتباری در اختیار مردم قرار می گیرد که پشتوانه آن سهام عدالت یا یارانه 
مردم است و این کارت علاوه بر کمک به مردم، پشتیبانی و کمکی به رونق 

تولید نیز است.
پایگاه اطلاع رسانی دولت

ادامه رایزنی های ظریف در قزاقستان
محمدجواد ظریف، وزیر خارجه کشــور، در دیدار بــا مختار تیلو 
بردی، معاون نخست وزیر و وزیر امور خارجه قزاقستان، با اشاره 
به حمایت این کشور از ایران در صحنه های بین المللی، گفت: از 
نقش مثبتی که قزاقســتان در موضوع هسته ای ایران و سوریه و 
روند آستانه ایفا کرده اســت، قدردانی می کنیم. همچنین ظریف 
با شرکت در نوزدهمین نشســت مجازی وزرای خارجه «سازمان 
 «D۸ همکاری اقتصادی هشت کشور درحال توسعه» موسوم به
با اشاره به تحریم های ظالمانه آمریکا علیه مردم ایران در دوران 
همه گیری کرونا از رویش حس همبســتگی ملت ها و نیز تمایل 
به همکاری در شــرایط بحران به عنوان درس های مثبت دوران 

کرونا یاد کرد.
ایرنا

استقبال سئول از احتمال آزادسازی شناور کره ای 
ازسوی ایران

چوی یونگ ســام، ســخنگوی وزارت خارجه کره جنوبی، در یک 
نشست خبری گفت که سئول از اظهارات مقامات ایران مبنی بر اینکه 
با دیدگاهی مثبت درحال بررســی آزادسازی نفت کش توقیف شده 
کره ای و ناخدای آن هســتند، اســتقبال می کند. به همین منظور، 
نخست وزیر کره جنوبی قرار است به زودی به تهران سفر و با مقامات 

ایرانی دیدار کند.
ایسنا

سروری: مهم این است که قرارداد ۲۵ ساله مانند 
برجام نباشد

پرویز سروری، دبیر شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب، گفت: ایران و 
چین به دنبال تأمین منافع خود هستند. مهم این است که این روابط و 
منافع یک طرفه نباشد؛ مثل برجام نباشد که قراردادی یک طرفه بود.
ایسنا

قاضی زاده هاشمی: براساس «اگرها»
 تصمیم نمی گیرم

سیدامیرحســین قاضی زاده هاشــمی، نایب رئیــس مجلــس 
یازدهم که روز دوشــنبه برای انتخابات ریاســت جمهوری اعلام 
آمادگی کــرد، درباره کناره گیــری خود پس از اعــلام نامزدی 
ابراهیم رئیســی، گفت: جوابی ندارم؛ زیرا انســان براساس اگرها 

تصمیم گیری نمی کند.
ایرنا

بهاروند: ایران اقدام یک جانبه هر کشوری را 
قانونی پاسخ می دهد

محسن بهاروند، معاون حقوقی وزارت خارجه، در پاسخ به اظهارات 
رسانه ای وزیر امور خارجه اوکراین و معاون وی گفت: ایران هیچ گونه 
فشار و تهدیدی را نپذیرفته است و کوچک ترین اقدام یک جانبه ای 

را با ابزار مشروع، قانونی و دیپلماتیک پاسخ می دهد.
ایرنا

لغو جلسه مجمع تشخیص درباره اف ای تی اف
 آیت ا... محسن مجتهد شبســتری، عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، از لغو جلسه این مجمع از سوی ستاد ملی مبارزه با کرونا خبر 
داد و گفت: ستاد ملی مبارزه با کرونا مانع از برگزاری جلسه مجمع 

تشخیص مصلحت نظام شده است. 
 همچنین لعیا جنیدی، معاون حقوقی رئیس جمهور، گفت: باتوجه به 
اینکه بیشترین دغدغه اعضای مجمع تشخیص مربوط به تحریم ها 
بود و از ســوی دیگر باتوجه به اینکه این معاهدات برای روابط مالی 
بین المللی مهم است، آقای رئیس جمهور خواستند این موضوع مورد 
بررسی مجدد قرار گیرد. به همین دلیل ما تحفظی نوشتیم که در هر 

دو معاهده، در قالب ماده ای الحاقی قید می کنیم.
فارس

افشاگری درباره ثروت افسانه ای یار غار 
احمدی نژاد

عبدالرضا داوری، مشــاور احمدی نژاد که چندی است، راهش را از
 رئیس جمهور ســابق جدا کرده اســت، در توئیتی افشاگری کرد و 
نوشت: اموال و املاک حمید بقایی که غالبا به نام همسرانش انتقال 
یافته است، هیچ تناسبی با حقوق و مزایای یک مدیر دولتی ندارد. از 
خودروهای متعدد و املاک تجاری و ویلایی در تهران و کاخ در آبسرد 
تا چمدان مکشوفه اش مملو از سکه و دلار و اوراق بهادار. یک مفسد 

اقتصادی که نقاب پاکدستی بر چهره دارد.
توئیتر

یک روایت از علی لاریجانی درباره انتخابات ۱۴۰۰
سیدحسین نقوی حسینی، فعال سیاسی اصولگرا، گفت: نقل قولی 
از آقای لاریجانی شنیدم که ایشــان جایی مطرح کرده و گفته «اگر 
آیت ا... رئیسی بیاید، دیگر نیازی به نامزدی من نیست.» با این اوصاف 
اگر رئیسی نامزد شــود به نظرم تکلیف انتخابات ریاست جمهوری 

روشن است.
نامه نیوز

سخنان جنجالی علی مطهری در کلاب هاوس
با داغ شــدن حضور سیاســیون در کلاب هاوس، علی مطهری، 
نماینده ادوار مجلس و نامزد احتمالی انتخابات ریاست جمهوری 
نیز در کلاب هاوس گفت وگو و ســخنانی پرســروصدا  بیان کرد. 
بخش هایــی از اظهارات مطهــری که در فضای مجازی منتشــر 
شده اســت، بدین شرح اســت: با بسیاری از ســخت گیری ها و 
برخوردهایی که بــا افراد بی حجاب می شــود، مخالفم. هنوز هم 
معتقدم اگر رفراندومی برگزار شــود، رأی اکثــر مردم به حجاب 
اختیاری نخواهد بود. بهتر است موافقان و مخالفان با رهبر معظم 
انقلاب دیدار داشته باشــند. این می تواند به حل مشکلات کشور 
کمک کند. اگر کسی کنار دریا تحریک نمی شود بیمار است؛ خدا 

خواسته ما تحریک شویم، باید تحریک شویم.
خبرآنلاین

نگاهی به واکنش های بین المللی به آخرین جلسه کمیسیون مشترک برجام

دريچه نيمه بازِ ديپلماسى در وين


